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NOM	DELS	COMPONENTS	DEL	GRUP	D’ALUMNES:	
	
	
CICLE	FORMATIU:	
	
	
	
	
Material	necessari	per	fer	l’activitat:	
	
-	Apunts	del	moodle	pàgina	1	a	12.	
-	Pàgines	12	a	15	del	llibre.	
-	Presentacions	de	clase:	Mapa	1	-	L'empresa	i	l'entorn.	(Es	poden	descarregar	del	moodle)	
	
Activitat:	L’empresa	com	a	Sistema.	
	
CERVATIM,	S.	A.	és	una	empresa	dedicada	a	la	fabricació	i	venda	de	discos	òptics.	La	seva	activitat	es	va	iniciar	en	l'última	dècada	del	segle	xx.	
Aleshores,	se	centrava	en	la	producció	de	CD,	que	començaven	a	difondre's	com	a	suport	de	música	d'alta	fidelitat	i	que,	posteriorment,	una	
vegada	que	els	seus	preus	van	aconseguir	nivells	assequibles,	en	gran	manera	van	ser	substituint	com	a	mitjà	d'emmagatzematge	als	discos	de	
3,5	polzades.	Aquest	CD	es	distribuïen	en	caixes	de	plàstic	individuals	amb	cartolines	preparades	per	escriure	el	seu	contingut,	que	era	el	que	
demandaven	els	clients.	La	pròpia	empresa	s'encarregava	de	produir	aquests	embalatges	a	través	d'una	divisió	de	plàstics	i	una	altra	
d'impremta,	que	juntament	amb	la	divisió	de	CD	componien	i	el	subsistema	de	producció.	
Passat	i	l	any	2000,	la	direcció	de	l'empresa,	que	feia	un	seguiment	continu	de	l'evolució	del	sector	de	la	tecnologia	i	de	les	tendències	dels	
consumidors	en	i	el	mercat,	va	començar	a	reparar	en	la	figura	del	DVD.	La	direcció	va	observar,	per	exemple,	que	la	indústria	cinematogràfica	
començava	a	distribuir	les	estrenes	en	DVD,	a	mesura	que	anava	quedant-se	obsolet	el	sistema	de	vídeo	VHS,	ja	que	a	més	d'una	millor	qualitat	
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de	imatge	permetien	la	inclusió	de	continguts	extra,	així	com	àudio	i	subtítols	en	diversos	idiomes.	Així	mateix,	els	fabricants	de	videoconsoles	
també	començaven	a	fabricar	productes	amb	lectors	DVD.	
Per	tot	l'anterior,	la	cúpula	directiva	va	prendre	una	decisió:	calia	entrar	en	el	negoci	del	DVD.	El	següent	que	van	fer	va	ser	consultar	al	
Departament	Financer	amb	quins	recursos	contava	l'empresa	per	escometre	la	construcció	d’una	nova	planta	per	a	la	fabricació	de	DVD.	El	
director	financer	va	informar	que,	en	aquests	moments,	l’empresa	no	tenia	recursos	propis	per	escometre	tal	inversió	i	que	seria	necessari	
buscar-los.	Donat	el	recent	esclat	d	i	la	trucada	bombolla	punt	com,	es	van	trobar	que	les	entitats	financeres	eren	reticents	a	finançar	projectes	
relacionats	amb	les	noves	tecnologies,	per	la	qual	cosa	van	haver	de	plantejar	als	accionistes	una	possible	ampliació	de	capital.	Els	accionistes	
van	estar	d'acord,	però	encara	així	el	capital	que	podien	aportar	no	aconseguia	per	cobrir	tot	el	projecte.	Tornat	a	reunir	el	Consell	de	
Administració,	
es	va	trobar	la	següent	solució:	atès	que	els	clients	valoraven	cada	vegada	menys	les	caixes	individuals	(fins	i	tot	de	vegades	consideraven	que	
ocupaven	un	espai	innecessari),	es	va	decidir	vendre	les	divisions	de	plàstics	i	d'impremta,	i	a	partir	de	llavors	tant	els	CD	com	els	DVD	es	
distribuirien	en	recipients	cilíndrics	en	grups	de	10,	25	o	50	unitats	que	serien	importats	de	Xina.	Amb	els	recursos	obtinguts	amb	aquesta	
venda	i	l'aportació	extraordinària	dels	accionistes	
es	va	poder	construir	la	nova	planta.	Recentment	començada	la	primera	dècada	del	segle	XXI,	els	administradors	van	constatar	una	altra	
realitat:	el	desenvolupament	de	l'estàndard	de	compressió	d'àudio	MP3	i	l'auge	dels	pendrives	anaven	substituint	gradualment	als	CD,	atès	que	
la	seva	qualitat	era	superior	i,	a	més,	els	arxius	podien	transferir-se	entre	ordinadors	a	través	de	xarxes,	sense	necessitat	d	i	suport	físic.	També	
van	assistir	a	l'auge	de	la	tecnologia	Blu-Ray,	que	utilitzava	un	làser	blau,	de	menor	longitud	d'ona	que	el	vermell	usat	pels	DVD,	que	aconseguia	
una	major	capacitat	d’emmagatzematge.	
	
Arran	d'això	ha	sorgit	un	nou	objectiu	estratègic	per	a	la	companyia:	introduir-se	al	mercat	del	Blu-Ray.	Paral·lelament,	s'ha	decidit	abandonar	
la	producció	de	CD,	doncs	a	part	de	la	seva	progressiva	obsolescència,	no	es	pot	competir	amb	els	preus	de	les	grans	multinacionals	en	un	
mercat	tan	madur.	No	obstant	això,	en	aquesta	ocasió	no	es	podrà	recórrer	a	més	aportacions	per	part	dels	accionistes,	doncs	en	aquests	
moments	no	estan	disposats	a	realitzar	un	desemborsament	tan	quantiós.	
Encara	que	el	context	de	crisi	generalitzada	ha	restringit	el	crèdit	per	part	de	les	entitats	financeres,	l'empresa,	conscient	de	la	importància	del	
projecte	per	garantir	a	mitjà	termini	la	seva	supervivència,	actualment	es	troba	negociant	amb	diverses	entitats	el	finançament	de	la	
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construcció	de	la	nova	planta.	A	més,	ja	que	el	sector	de	les	TIC	compta	amb	un	especial	tracte	per	part	de	les	administracions	públiques,	
espera	rebre	diverses	subvencions	per	al	projecte.	
	
Qüestions	
	
1.	Reflexioneu	sobre	la	empresa	CERVATIM	com	un	sistema	obert.	Què	agents	es	poden	identificar	en	el	seu	entorn?	Què	entrades	i	sortides	es	
produeixen?	Es	cita	algun	exemple	de	retroalimentació?	
2.	Respecte	al	subsistema	real	o	de	producció	es	pot	considerar	a	la	vegada	un	sistema?,	s'ha	mantingut	invariable	o	ha	anat	canviant	al	llarg	
del	temps?	
3.	Poseu	exemples	de	les	interaccions	que	s'han	produït	entre	els	tres	Subsistemes	empresarials:	real,	financer	i	directiu.	


